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Επιστημονικοί Ανακοινώσεις

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣIΣ TOY ΣΥΝΔΕΣΜΟΥ ΠΤΥΧΙΟΥΧΩΝ ΠΟ
ΛΙΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ ΠΑΝΕ

ΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΑΘΗΝΩΝ 7ης ΙΟΥΝΙΟΥ 1937

Κατά την συνεδρίασιν ταύτην του Συνδέσμου Πτυχιούχων Πολίτι
κων καί Οικονομικών ’Επιστημών συνεζητήθη άνακοίνωσις του κ. Ef 
Άβέρωφ επί του πληθυσμιακού προβλήματος τής Ελλάδος λ

Μετά τό πέρας τής ομιλίας του κ. Άβέρωφ, ό κ. Πρόεδρος του Συν
δέσμου, διερμηνεύων τα αισθήματα τών ακροατών, συνέχαρη θερμώς 
τον ομιλητήν, ειτα δ’ έπηκολούθησε συζήτησις, καθ’ ήν έλαβον μέρος 
οί κ. κ. Ζολώτας, Άγγελόπουλος, Κασιμάτης, Καρανίκας, Δεληβάνης, 
Μακρής, Οίκονομόπουλος, Κολόμβος κλπ.

Μετά τό πέρας τής συζητήσεως, ό κ. Άβέρωφ λαμβάνει εκ δευτέ
ρου τον λόγον καί διασαφηνίζει ώρισμένα σημεία τής ομιλίας του, άτινα 
έγέννησαν απορίας, λεπτομερειακής μάλλον φύσεως. Ακολούθως λέγει 
δτι ή γνώμη του Κονράντο Τζίνι, ή άναφερθεΐσα ύπό του κ. Καρανίκα, 
δεν είναι κατ’ αυτόν ορθή. ’Εάν ή διά τών ανωτέρω μαθηματικών έξαν- 
τλητική μελέτη του στάσιμου καί σταθερού πληθυσμού είναι αμφιβό
λου χρησιμότητος, τό τμήμα τών νέων μεθόδων, τό όποιον έχρησιμο- 
ποιήθη εν τή άνακοινώσει είναι μάλλον άπλοΰν, δεν περικλείει ούδέ 
ίχνος σφάλματος καί έφ’ δσον ό μελετητής δεν περιορίζεται εις τούς 
ξηρούς αριθμούς, αλλά χρησιμοποιεί καί τήν κοινωνιολογίαν του πλη
θυσμού καί εικόνα σαφή τής καταστάσεως έχει καί προβλέψεις κατά 
τό μάλλον ή ήττον ακριβείς διατυπώνει.

Άπαντών εις τάς παρατηρήσεις τού κ. Άγγελοπούλου λέγει δτι 
τα στοττιστικά δεδομένα, άτινα παρέχει ή Στατιστική Υπηρεσία τής 
Ελλάδος, τά θεωρεί δχι μόνον αφθονα, άλλα καί ίκανοπσιητικώς ακριβή. 
Έχρησιμοποίησε δέ τά δεδομένα τών ετών 1931—1935, διότι ή άπό τού 
1930 περίπου πλήρης εφαρμογή τού αυστηρού νόμου περί ληξιαρχικών 
πράξεων έμείωσε τάς διαφυγάς τόσον, ώστε να μή αλλοιώνεται σοβα- 
ρώς ή άπεικονιζομένη πραγματικότης. Τήν ευρεσιν μέσων δρων εκ στα
τιστικών δεδομένων πέντε ετών θεωρεί δικαιολογημένην εκ πολλών λό
γων, αναφέρει δέ δτι αύτός ό Κοναζίνσκυ συχνά έβασίσθη επί όλιγωτέ- 
ρων ετών, τό πολύ δέ έχρησιμοποίησε δεδομένα οκτώ ετών. Ώ ς πρός 
τήν διαίρεσιν μεταξύ πληθυσμού υπαίθρου καί πόλεων, λέγει δτι πρά
γματι αυτή δέν βασίζεται επί κριτηρίων απολύτως ορθών, άλλ’ είναι 
αδύνατον νά γίνη άλλως, εις δλον δέ τον κόσμον χρησιμοποιείται ώς 
κριτήριον ό αριθμός τών κατοίκων τού συνοικισμού εις δν ανήκει ό

1 Ή έν λόγω άνακοίνωσις δημοσιεύεται εις τό παρόν τεύχος τής 
Έπιθεω ρήσεως.
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υπογραφόμενος. ’Άλλωστε εις την ειδικήν περίπτωσιν τής γεννητικότη
τας των κατοίκων πόλεων καί υπαίθρου, τό κριτήριον τούτο είναι 
αρκετόν.

Με τάς παρατηρήσεις του κ. Ζολώτα ό ομιλητής συμφωνεί απολύ
τως. Λέγει όμως, οτι ή κατά παραγωγικόν χιλιόμετρον πυκνότης των 
κατοίκα>ν δυσκόλως δύναται να συγκριθή μ’ εκείνην προηγμένων χω
ρών τής Δύσεως, διότι έκεΐ ή άπόδοσις τοϋ παραγωγικού χιλιομέτρου 
έχει φθάσει σχεδόν εις τό μέγιστον αυτής, ενώ εν Έλλάδι υπάρχει εύ- 
ρύτατον περιθώριον, μέχρι ’ίσως καί του τετραπλασιασμου τών απο
δόσεων διά πολλάς περιφέρειας. Τονίζει δε τήν κεφαλαιώδη σημασίαν, 
τήν όποιαν θά έχη διά τήν γεωργίαν, τήν κτηνοτροφίαν καί αυτήν τήν 
βιομηχανίαν, ή χρησιμοποίησις τόσων ανεκμετάλλευτων ύδάτων προς 
άρδευσιν τής ελληνικής γής. Τέλος φρονεί δτι έχει έπίσης ύψίστην ση
μασίαν τό λεχθεν ύπό τοΟ κ. Ζολώτα διά τήν επαγγελματικήν μόρφωσιν 
τών Ελλήνων. Ή έλλειψις ταύτης εξηγεί καί τήν απορίαν του κ. Κασι- 
μάτη ώς προς τήν είς τα χωρία συναντωμένην σοδαράν ανεργίαν, ή τις 
άνεφέρθη έν τή ομιλία, μολονότι έν αυτή έγινε δεκτόν οτι κατά τά τε
λευταία 15 έτη ή ελληνική οικονομία άνεπτύχθη εξαιρετικά. Πρόκειται 
πράγματι περί άνεργείας άγροτών, οΐτινες, διαθέτοντες ώς μόνον έφό- 
διον τήν μυϊκήν των δύναμιν, δυσκόλως δύνανται νά χρησιμοποιηθούν 
έξω τών χωρίων των καί νά έπωφεληθουν τής άναπτύξεως τής βιομηχα
νίας καί τών άλλων τεχνικών εκδηλώσεων τής οικονομικής μας ζωής.
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